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Vážení spoluobčané. 

     přiblížil se nám konec roku, a 

se mohu podílet.  Dříve, než se na těchto řádcích rozepíši o plánech a realizacích městyse 

Svojanov, musím začít událostí, která na podzim zasáhla nás všechny.

     V říjnu nás náhle, ve věku 58 let, opustil správce 

organizace Vodovod Svojanov pan Ladislav Kopecký.  Alespoň touto formou mu chci jménem 

městyse Svojanov vyjádřit poděkování za obrovský kus práce, kterou po tři desetiletí pro nás 

všechny odváděl.  Dělal svou práci rád a dělal ji dobře. 

     Městys Svojanov musel v poměrně krátké době 

zastávané panem Kopeckým. Vedením městyse byl 

vybrán Michal Gracias, který se ujme svých povinností od 1.

opravdu veliký a 30 let praxe pana Kopeckého nelze zcela nahradit, proto Vás žádám o pochopení 

a lidský přístup při uplatňování Vašich požadavků

     V současné době probíhá rekonstrukce kašny u kostela sv. Mikuláše 

dosud hotový vnitřek kašny, který díky pečlivé práci Pavla Šudomy dostal speciální betonový 

povrch, přes který již nebude 

kamenného obkladu vynikla krásná kovaná rohová výzdoba a zároveň výklenek v

v němž byl dle pamětníků znak Starého Svojanova, který bychom zde chtěli opět umístit.  

     Jistě jste zaznamenali, že došlo

Vodou ve Svojanově novým dopravním značením.  Jednalo se o reakci na podnět občanů, jehož 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                                  

SLOVO STAROSTY 

a tak se k Vám opět dostává další číslo Svojanovin, na jehož obsahu 

než se na těchto řádcích rozepíši o plánech a realizacích městyse 

Svojanov, musím začít událostí, která na podzim zasáhla nás všechny. 

u 58 let, opustil správce majetku Svojanova a ředitel 

Svojanov pan Ladislav Kopecký.  Alespoň touto formou mu chci jménem 

městyse Svojanov vyjádřit poděkování za obrovský kus práce, kterou po tři desetiletí pro nás 

váděl.  Dělal svou práci rád a dělal ji dobře.  „Pane Kopecký, Láďo, díky!

poměrně krátké době opatřit vhodného kandidáta na obě pozice 

zastávané panem Kopeckým. Vedením městyse byl na základě výběrového řízení 

vybrán Michal Gracias, který se ujme svých povinností od 1. 12. 2023. Záběr jeho práce bude 

opravdu veliký a 30 let praxe pana Kopeckého nelze zcela nahradit, proto Vás žádám o pochopení 

a lidský přístup při uplatňování Vašich požadavků k novému pracovníkovi.  

současné době probíhá rekonstrukce kašny u kostela sv. Mikuláše ve Starém Svojanově, kdy je 

hotový vnitřek kašny, který díky pečlivé práci Pavla Šudomy dostal speciální betonový 

povrch, přes který již nebude kašnu poškozovat prosakující voda. Po odstranění vnějšího 

kamenného obkladu vynikla krásná kovaná rohová výzdoba a zároveň výklenek v

němž byl dle pamětníků znak Starého Svojanova, který bychom zde chtěli opět umístit.  

Jistě jste zaznamenali, že došlo k osazení komunikací Moravská ve Starém Svojanově a Za 

Vodou ve Svojanově novým dopravním značením.  Jednalo se o reakci na podnět občanů, jehož 

 číslo 2 - prosinec 

Svojanovin, na jehož obsahu 

než se na těchto řádcích rozepíši o plánech a realizacích městyse 

Svojanova a ředitel příspěvkové 

Svojanov pan Ladislav Kopecký.  Alespoň touto formou mu chci jménem 

městyse Svojanov vyjádřit poděkování za obrovský kus práce, kterou po tři desetiletí pro nás 

Pane Kopecký, Láďo, díky!“   

vhodného kandidáta na obě pozice 

na základě výběrového řízení do obou funkcí 

2023. Záběr jeho práce bude 

opravdu veliký a 30 let praxe pana Kopeckého nelze zcela nahradit, proto Vás žádám o pochopení 

Starém Svojanově, kdy je 

hotový vnitřek kašny, který díky pečlivé práci Pavla Šudomy dostal speciální betonový 

ující voda. Po odstranění vnějšího 

kamenného obkladu vynikla krásná kovaná rohová výzdoba a zároveň výklenek v čelní stěně kašny, 

němž byl dle pamětníků znak Starého Svojanova, který bychom zde chtěli opět umístit.   

osazení komunikací Moravská ve Starém Svojanově a Za 

Vodou ve Svojanově novým dopravním značením.  Jednalo se o reakci na podnět občanů, jehož 



snahou bylo zvýšit v daných lokalitách bezpečnost provozu.  Pevně věřím, že k tomu, kromě 

nového dopravního značení, přispěje i naše vzájemná ohleduplnost.  

     Městys Svojanov by chtěl v příštím roce realizovat na Předměstí opravu cesty Na Kopec, kdy 

v současné době finišuje přípravná administrativní fáze.   

     Závěrem bych Vás rád pozval na kulturní akce pořádané městysem v blízké budoucnosti. 

     Na konci roku čeká na svojanovské děti dne 5. 12. Mikulášská nadílka, 16. 12. jste všichni zváni 

na Svojanovské Vánoce před radnicí a 27. 12. bude pro milovníky bruslení k dispozici zimní stadion 

v Poličce. 

     Dále je mi velkým potěšením Vás pozvat na tradiční svojanovský ples na radnici, který se 

tentokrát bude konat „netradičně“ již v lednu, a to 26. 01. 2024.  

     V úplném závěru mi dovolte popřát Vám všem krásné prožití nejkrásnějších svátků v roce, 

pokud možno ve společnosti Vašich blízkých. Važme si štěstí přítomného okamžiku, protože 

budoucnost neznáme a minulost již nezměníme.  Přeji Vám hodně zdraví a štěstí i v nastávajícím 

roce 2024. 

 

                                                                                                                       Lukáš Havlíček 

                                                                                                               Starosta městyse Svojanov                    
  

Z KULTURNÍHO A SPOLEČENSKÉHO ŽIVOTA  

     27. listopadu se konala schůzka Kulturního výboru městyse Svojanov, aby byla zhodnocena jeho 
letošní činnost, organizačně zajištěny kulturní akce v prosinci a naplánovány akce pro příští rok.  

     Za celý rok bylo výbornou organizací zajištěno přes 20 akcí ke spokojenosti všech věkových 
kategorií obyvatel Svojanova. Akce do srpna byly zmíněny v minulém čísle. Podzim pak přinesl 
vydařený Halooween, Svatomartinské setkání seniorů, zájezd, kalendář městyse na rok 2024, 
prosincové číslo Svojanovin, individuální návštěvy seniorů jubilantů, návštěvu svojanovských 
seniorů v Domově nad Kašpárkem Bystré.  

     Na to, jaký je ve Svojanově počet obyvatel, je číslo počtu akcí úctyhodné. Je dobré, že ze členů 
kulturního výboru ten, kdo má ke konkrétní naplánované akci nejblíže, organizačně ji zaštítí a 
osloví ostatní, kteří mu ochotně pomáhají. Odměnou jim je spokojenost občanů. Uvědomme si, že 
kultuře a sportovní činnosti v obci věnují svoji energii a svůj volný čas. Věřím, že tomu bude tak i 
nadále a všem těmto nadšencům patří rozhodně poděkování.  

     I pan starosta se v úvodníku zmínil o akcích ve zbývajícím čase roku 2023. Přehledně jsou 
uvedeny na plakátku Svojanovský prosinec 2023. Mikuláš, Vánoce i koncert budou, pro dobrou 
informovanost, zvlášť plakátované a vyhlášené rozhlasem. 

 Pro vánoční tabuli na Svojanovské Vánoce tradičně prosíme a uvítáme Vaše domácí 
cukroví. Ochutnávku dopravte na úřad p. Iloně Kopecké. Těšíme se a děkujeme.  

Letošní Advent je krátký, ale udělejme si čas a sejděme se v prosinci ještě několikrát.  

                                                                               Ať jsou Vánoce šťastné a veselé!      

 

 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Plán akcí na rok 2024 

 
Tříkrálová sbírka      
Obecní ples  
Dětský karneval     
Vzpomínka na Marii Živnou -50 let od úmrtí 
Pálení čarodějnic      
Setkání seniorů     
D. Jedlička (95)      
Závišova škorně  
Vernisáž prázdninové výstavy   
Zahájení léta       
Poutní slavnost u Majdalenky   
Letní kino  
Putování Františka Povídálka   
28. říjen   

 
 
Halloween  
Setkání v DnK Bystré    
Mikuláš                  
Lucie – distribuce kalendáře  
Svojanovské vánoce       
Vánoční koncert     
Vánoční bruslení  
Zájezdy  
2x Svojanoviny  
Pf 2025 
Kalendář 2025 
Návštěvy seniorů jubilantů 

Samozřejmě se těšíme na setkávání při akcích roku 2024 na svojanovské 
návštěvníky, ale i na všechny příznivce Svojanova. 

Ať Vám celý příští rok a přinese klid a spokojenost, hlavně ať Vám slouží zdraví, 
vždyť všechny připravované akce čekají na Vaši návštěvu a srdečně na ně zvou 
pořadatelé.                                     Za KV městyse Mgr. Petra Reslerová, předseda 

 

 



VÍME, ŽE… 

-      O letních prázdninách navštívila Svojanov již několikátá skupina studentů různých národností, 
kteří se seznamovali s evropskými místy, kde zanechala stopy komunistická éra. Byli v Německu na 
místě Berlínské zdi, která násilně rozdělovala Evropu, a pak přijeli do malého Svojanova. Ano, do 
malého, ale majícího jeden z největších pomníků oběti největší. Pomník zmařeného života Marie 
Živné. Pro mnoho lidí se jako oběť zvůle komunistického režimu stala symbolem odporu proti 
němu. 
Příští rok si připomeneme 50 roků od její násilné smrti, která nebyla nikdy vyšetřena ani osvětlena.  
Proto se v pondělí 13. listopadu v 18:00 hod. na Ambasádě míru v Bratislavě konalo Vzpomínkové 
setkání u příležitosti začátku pronásledování skupiny „Principiální lidé“ před 50 lety. O perzekuci 
věřících v období normalizace a speciálně o Cause Danišková a spol. promluvil historik  
Dr. Ľubomír Morbacher (ÚPN), o svých zkušenostech jako obhájce hlavní obžalované v tomto 
procesu promluvil JUDr. Štefan Detvai. Následovala panelová diskuse, kterou moderovala Sońa 
Gyarfášová. Hlavními aktéry diskuse byli přímí účastníci tohoto procesu, aby ho uvedli ve větší 
známost a povědomí, které veřejnosti chybí. A chybí i generacím ve Svojanově. 

-       Stejně jako předešlé roky vydal městys Svojanov kalendář. Pro rok 2024 s názvem „Jak se u 
nás říká…“ Kalendář byl již zdarma distribuován do domácností, ale v případě dalšího zájmu je 
ještě možnost jeho zakoupení na úřadě městyse. 

-        Na radnici pokračuje nenáročné kondiční cvičení nejen pro seniory a to v úterý a ve čtvrtek 
          zatím od 17 hod. 
-        Poplatky pro rok 2024 i cena vody zůstávají beze změny   
-        Svou pediatrickou praxi končí MUDr. Jarmila Laštůvková, která  se zodpovědně starala o    
zdraví svojanovských dětí. Děkujeme a přejeme hodně zdraví do další životní etapy.                J. B.                      

 
Z MATEŘSKÉ ŠKOLY 

SVOJANOVSKÁ ŠKOLIČKA 
     Školní rok 2023-2024 začal v naší MŠ 4. září s počtem 18 dětí. Bylo zapsáno 5 nových malých 

kamarádů – Klárka Jedličková, Kristýnka Letfusová, Nelly Michaela Maňoušková, Liduška 

Dudychová a Tobiášek Findejs. S ohledem na Vyhlášku o předškolním vzdělávání, nemůžeme 

přijmout víc jak 18 dětí, pokud jsou ve třídě 3 dvouleté děti. Nové děti, i když byly v době nástupu 

všechny dvouleté, se velmi rychle adaptovaly, jsou šikovné a utvořily se staršími kamarády 

přátelský kolektiv se vzájemným poznáváním. 

     Personální obsazení zůstává stejné: Veronika Bačovská, ředitelka, Edita Havlíčková, učitelka, 

Adéla Němcová, školní asistent, učitelka, Ivana Hudská, kuchařka, vedení stravování, Eliška 

Satrapová, školnice, účetnictví zajišťuje paní Marie Jedličková. 

    V září přijelo do MŠ divadlo Jojo s pohádkou Mášenka a medvědi, u které se pobavily nejen děti, 

ale i my, dospělí. Už se moc těšíme na další pohádku. Tento měsíc také začalo už tradiční plavání 

v Plavecké škole Svitavy, kterého se účastnilo 13 dětí. Celkem bylo 10 lekcí. Děti se naučily, jak se 

chovat v bazénu, ale i mimo něj tak, aby nedocházelo k úrazům. Seznámily se s vodou, dělaly 

pohybové říkanky ve vodě, učily se skákat do vody, potopit hlavičku, sjet po skluzavce, položit se 

na vodu zády i bříškem, plavat po délce bazénu…. Využívaly k tomu rozmanitých pomůcek. Plavání 

bylo vždy ve středu a děti se těšily na každou lekci. Na konci dostaly mokré vysvědčení a velkou 

pochvalu za to, jak byly šikovné a snaživé. Někdo na začátku poplakával, ale postupně slzičky ustaly 



a v bazénu se ozýval veselý smích. Příští rok by měla proběhnout rekonstrukce bazénu a uvidíme, 

jestli se nám podaří najít jiná alternativa plavání. 

    Dny ve školce nám utíkaly jako voda, děti se učily známé i nové písničky a básničky, hodně  

tvořily, hrály spoustu her, dělaly různé pokusy, pekly štrůdl, připravovaly ovocný salát, trávily 

většinu času  venku a s předškoláčky trénujeme k zápisu do školy. Neméně důležité je u dětí 

upevňování sebeobsluhy a hygienických návyků, komunikovat a spolupracovat s ostatními dětmi, 

nebát se říct, když něco chtějí. Toto si myslím, že se nám podařilo dosáhnout u všech dětí a jsme 

moc rády, že je pro ně svojanovská školka jejich druhým domovem . 
 

    Proběhlo také vánoční fotografování dětí. Ani byste nevěřili, kolik legrace se dá u focení zažít a 

kolik je potřeba i trpělivosti. Fotečky jsou ale velmi povedené, a děti vypadají kouzelně. 

Pro rodiče bychom chtěli zase uspořádat besedu. V loňském roce proběhla beseda o předškolní 

zralosti s výbornou lektorkou paní Řehůřkovou a s pozitivním ohlasem.  

    Než jsme se nadáli, kolik času uběhlo od začátku šk. roku, přišlo milé pozvání od městyse 

Svojanov vystoupit s dětmi na Svatomartinském setkání seniorů. S dětmi jsme poupravili program, 

se kterým vystoupily na konci minulého školního roku, tak aby to zvládly i malinké děti.   

11. listopadu 2023 děti rozveselily a potěšily místní babičky a dědečky strašidelným vystoupením, 

které se jim moc povedlo, a za které sklidily velký potlesk a dostaly sladkou odměnu. Jen škoda, že 

z důvodu nemoci, nemohly vystoupit všechny děti, ale věřte, že také pilně trénovaly. Tak snad zase 

za rok. 

    Do konce prosince nás ještě čeká divadlo, Mikuláš v MŠ, vánoční nadílka a snad i vánoční 

vystoupení pro rodiče a ostatní členy rodin. Minulý rok se vystoupení neuskutečnilo z důvodu 

velké nemocnosti dětí, tak věříme, že letos si ho užijeme.  

    K závěru bych chtěla zmínit velkou rekonstrukci školní kuchyně, která proběhla přes velké 

prázdniny.  Tuto rekonstrukci financoval zřizovatel – městys Svojanov. Proběhlo výběrové řízení na 

dodavatele, uzavřela se MŠ a na začátku prázdnin začaly velké stavební práce. Všechno šlo na 

cihlu, dělaly se nové omítky, podlaha, elektroinstalace, rozvody, obklady, dlažba, profesionální 

odvětrávání kuchyně i přilehlých prostor, nová kuchyňská linka a pracovní desky v přípravně masa 

a hrubé přípravně zeleniny, výměna digestoře, světlíků, radiátorů i dveří. Bylo potřeba přidělat i 

dvě umyvadla a dřezy. Vše proběhlo na základě požadavků z kontroly krajské hygienické stanice. 

Na rekonstrukci byly potřeba celé prázdniny a doslova „za pět 12“ se ještě v pátek 1. 9. dodělávaly 

poslední práce a úklid tak, abychom mohli v pondělí 4. 9. otevřít MŠ pro děti.  Touto cestou bych 

ráda poděkovala zřizovateli za zajištění všeho potřebného a za financování, všem firmám a 

řemeslníkům, kteří se podíleli na stavebních úpravách – všechno na sebe navazovalo a také za 

jejich vstřícnost při řešení určitých problémů a situací, protože bylo potřeba neustále 

komunikovat. Také chci poděkovat rodičům za trpělivost a vstřícnost a svým zaměstnancům pak za 

velký úklid a nachystání prostor na zahájení školního roku. Myslím, že se podařil velký kus práce a 

naše školní kuchyň nyní splňuje všechny hygienické normy, požadavky a odpovídá moderním 

trendům. No a v neposlední řadě se v ní paní kuchařce dobře a pohodlně vaří �. 

 

Na závěr vám s dětmi ze srdce přejeme kouzelné a krásné Vánoce. Pohodu a klid, tak jak to má být.  

Ať tím nejkrásnějším dárkem je úsměv, láska a pohlazení, protože nad takový dar žádný není. 

V celém novém roce ať jsou všichni takoví, jak na Vánoce.  Ať jsou milí, míň se mračí. Děkujeme, to 

nám stačí. 

                                                                                                           Za děti a kolektiv MŠ  

                                                                                             Veronika Bačovská, DiS., ředitelka MŠ 



Školní kuchyně před rekonstrukcí            po rekonstrukci 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Z OBECNÍ KNIHOVNY 

Knihovna Dolní Lhota 
Otevírací doba každé úterý od 18 hodin do 19 hodin 
     V zimních měsících Vás opět zvu k návštěvě. Knihy zde čekají právě na Vás a dlouhé 
zimní večery vhodné pro čtení. 
V knižním fondu knihovny v Dolní Lhotě jsou knihy pro dospělé, mládež i děti. Můžete se 
začíst do románů, detektivek i naučné literatury. Právě pro Vás je tu i mnoho zajímavých 
životopisných a cestopisných knih. Najdou se tu knihy pojednávající o skutečných 
příbězích moderní doby i nedávné či dávné historie.  
Knihovna slouží všem, kteří rádi získávají nové informace z různých oblastí. Slouží pro 
obyvatele všech částí městyse Svojanova zcela zdarma. Má to výhodu - nemusíte knihy 
kupovat - nehromadí se vám v knihovně - můžete číst každý týden novou knihu - v rámci 
služby výměnného fondu jsou vám nabízeny i knihy zcela nové - je možné poptat v rámci 
spolupráce knihoven i knihy, které v naší knihovně nejsou.  
Novinky: 
     V letošním roce máme díky dárcům nově v knihovně k zapůjčení také historické 
časopisy, knihy o vztahu lidí k Bohu a své duši a velké množství pohádek pro nejmenší. 
Těším se na Vaši návštěvu. 



Soutěž o nejzajímavější betlém a výstava betlémů 
     Opět po roce vyhlašuje obecní knihovna soutěž o nejzajímavější betlém. Budu ráda, 
když se zapojíte a vytvoříte svoje Jesličky, jak to tvořili naši předci v dobách, kdy ještě 
neznali vánoční stromečky a velká nákupní centra. Tvorba "Betléma" je jakousi meditací - 
modlitbou - uvědoměním si události, kterou zobrazuje. Prvním, kdo zatoužil prožít a 
zprostředkovat dalším lidem prožitek z dávné události, která se odehrála v Betlémě, byl 
svatý František z Asisi. Vytvořil první betlém a zároveň i první živý betlém přesně podle 
toho, jak si to představoval při četbě písma svatého. Zrodila se tradice stavění jesliček v 
předvečer narození Ježíše Krista. Betlémy bylo možné obdivovat vždy od půlnoční mše 
svaté 24. prosince do Hromnic, později se tato doba zkrátila do Třech králů 6. ledna, tak to 
stále platí v kostelích. Dnešní doba opět "Betlémům" přeje. Jejich výstavy jsou téměř 
všude a většinou je můžete vidět nejen o Vánocích, ale i v době Adventu.  
     Z domácností "Betlémy" úspěšně vytlačil až vánoční stromeček.Není to škoda? Tak to 
pojďte změnit a vytvořte Jesličky do soutěže. Udělejte jimi radost sousedům ze Svojanova 
na výstavě a o Vánocích budou dělat radost Vám doma. Betlémy dodejte nejpozději v 
týdnu před 16. prosincem, kdy jsou Svojanovské Vánoce.Těším se na nové a originální 
betlémy. 

Vaše knihovnice Jitka Olšánová z Dolní Lhoty 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Z OBLASTNÍ CHARITY POLIČKA 
 

 

Začít nový rok dobrým skutkem.  
Koho podpoří dary z Tříkrálové sbírky na Poličsku v roce 2024? 
 
- Lidi v posledních chvílích skrze Domácí hospic sv. Michaela  
    O děti a dospělé v posledních chvílích života se stará tým Domácího hospice sv. Michaela. 

 Kromě odborné podpory v zádech (zdravotní sestry jsou na příjmu nepřetržitě dnem i nocí) nabízí 

 i prostor pro komunikaci a dostatek času pro pacienta i pečující. Navíc je v týmu i sociální 

pracovnice, psychoterapeut či duchovní, a je-li to potřeba, dokážeme pomoci i ve fázi truchlení. 

Péči Domácího hospice sv. Michaela poskytujeme bezplatně pro děti i dospělé v celém okrese 

Svitavy. Zdravotní pojišťovny hradí ale pouze část nákladů na péči. Podpora ze strany dárců je tak 

pro nás nejen důležitá, ale i cenným ukazatelem toho, že domácí hospicová péče je v našem okolí 

potřebná.  

- Lidi, kteří mají zkušenost s duševní nemocí, skrze Centrum duševního zdraví pro svitavský okres  
   Centrum duševního zdraví nabízí v celém svitavském okrese podporu lidem, kteří mají zkušenost 

s vážným psychickým onemocněním. Jak sociální pracovníci, tak i zdravotní sestry nebo 

psycholožky spolupracují s klienty převážně v terénu, u klientů doma. Tato podpora tak umožňuje 

například včas rozpoznat příznaky zhoršení stavu, snížit nutnost hospitalizací, ale zároveň podpořit 

člověka v naplňování svých potřeb a přání a pomoci se sociálním začleněním.  

Z psychického onemocnění se lze zotavit. Co to znamená? Zotavení je jedinečná cesta každého 

člověka, který i se svým onemocněním, žije smysluplný a naplněný život. Včasná a dostupná 

podpora týmu Centra duševního zdraví na této cestě odborně pomáhá. 
    Děkujeme vám za přijetí tříkrálových koledníků v lednu 2024. Z darů budou podpořeny služby 
Centrum duševního zdraví, Domácí hospic sv. Michaela a Domácí zdravotní péče. Část 
prostředků věnujeme na podporu dobrovolnických aktivit a uložíme na pomoc v mimořádných 
situacích (např. při povodních apod.)  
 

Děkujeme vám za podporu. Naplněnou cestu rokem 2024 vám přeje  

                                                                                                 Oblastní charita Polička  policka.charita.cz 

 



PŮJČÍME KOMUKOLIV NA COKOLIV, aneb stojí mi ta půjčka za to?  

    Současná situace ovlivněná ekonomickým vývojem je pro mnohé skutečně obtížná. O to více by 

se měl každý zamyslet nad tím, co opravdu potřebuje, a co by prostě jenom chtěl mít. Někdy se 

lidé v touze něco mít, přesto, že to tak nutně nepotřebují, uchylují k půjčkám či úvěrům. Rád bych 

tady upozornil na rizika s tím spojená.  

    Banky i solidní poskytovatelé půjček své klienty prověřují, a pokud se ukáže, že žadatel není 

schopen ve své momentální situaci úvěr splácet, jednoduše mu ho neposkytnou. 

    Pro takového odmítnutého žadatele se značným rizikem stávají půjčky označované jako 

nebankovní. Nebankovní proto, že je neposkytuje žádná banka, ale společnosti nabízející „jistou“ 

půjčku bez nahlížení do registru dlužníků nebo doložení příjmu potenciálního dlužníka. Takové lze 

těžko považovat za solidní. Často jde o firmy bez licence České národní banky, což znamená, že k 

poskytování úvěrů nemají ani oprávnění. 

Jak fungují nebankovní půjčky a na co si dát pozor? 

    Především, nejlepší je se jim vyhnout. Proč? Podmínky pro získání nebankovní půjčky jsou v 

mnoha případech velmi mírné a lákavé. PŮJČÍME KOMUKOLIV NA COKOLIV. Snadno ji tak získá 

například i člověk s nízkým příjmem nebo se záznamem v registru dlužníků. Někdy se k ní uchýlí 

třeba i maminky na mateřské dovolené, matky samoživitelky nebo senioři. Ovšem nabízené 

podmínky, výše úroků, RPSN (roční procentní sazba nákladů) a zejména vymáhání v případě 

nesplácení jsou pro dlužníka vždy značně nevýhodné. 

Nebankovní půjčky bez doložení příjmu 
    Jak napovídá již sám název, nebankovní půjčka bez doložení příjmu je půjčka, u které ke 

schválení není požadováno potvrzení o příjmu. Mohou ji tak získat i lidé, kteří mají nízký nebo 

nulový příjem. S nebankovními půjčkami bez doložení příjmu je spojeno riziko toho, že dlužník 

nebude schopen půjčku splatit. Každý si jistě umí představit, že následovat nebude nic jiného než 

vysoké úroky z prodlení, poplatky za zaslané upomínky a samozřejmě neúměrně rostoucí náklady a 

zadlužení. 

Nebankovní půjčky bez nahlížení do registru  
    Takové půjčky jsou zaměřené na lidi s nízkým příjmem, kteří měli nebo mají dluhy.  Dá se říci, že 

jsou ještě nebezpečnější, než již zmíněné půjčky bez doložení příjmu. Pro některé společnosti není 

při jejich poskytování překážkou ani skutečnost, že na dlužníka jsou vedené exekuce, nebo že již 

má dluhy, které nesplácí. 

V čem je tedy riziko nebankovních půjček? 
    Značným rizikem nebankovních půjček jsou neúměrně vysoké úroky. To znamená, že čím vyšší 

úrok ve smlouvě podepíšete, tím vyšší budete mít i pravidelné měsíční splátky, a tím se také může 

prodloužit doba splácení. 

    Smlouvy a jejich podmínky bývají v rozsahu několika stran a mnohým se je nechce důkladně 

pročítat, nebo jsou napsány tak, že není snadné jim porozumět. Pokud je ale někdo jenom 

podepíše nebo odklikne bez přečtení, nemá šanci vědět, co přesně odsouhlasil. Snadno se pak 

může setkat například s likvidačními poplatky a sankcemi, pokud nepošle včas splátku. Může mu 

být naúčtován poplatek za poslání upomínky, mohou být vyžadovány vynaložené náklady na její 

poslání a smluvní pokuta ve formě denního úroku z dlužné částky. 

    V nejhorším případě může společnost přistoupit ke zesplatnění úvěru, což znamená, že podle 

smlouvy je od dlužníka požadováno, aby vrátil celou částku i s úroky a pokutami během několika 

málo dní. 

    Pokud dlužnou částku není schopen zaplatit, obdrží během krátké doby upomínku. Ta přijde po 

uplynutí několika málo dní nebo jednoho až dvou týdnů. V ní je vyzván ke splátce dlužné částky. 

Tato upomínka ale navýší dluh o další pokuty, poplatek za poslaný dopis a další náklady. Pokud se 

dlužníkovi nepodaří s věřitelem dohodnout na přijatelném řešení nebo splátkovém kalendáři, 



 může pohledávku po čase převzít vymáhací agentura. Tato situace ale samozřejmě dále navyšuje 

náklady a pohledávka se může dostat až k soudu. Pokud ani tehdy dlužník není schopen uhradit 

dluh ani po malých částech, hrozí mu v rámci exekuce srážky z výplaty nebo dávek a případně i 

zabavení majetku. Jak bude exekuce probíhat záleží mimo jiné i na velikosti dlužné částky. 

    Vždy je tedy na místě položit si otázku: STOJÍ MI TA PŮJČKA ZA TO? Pokud si nejste schopni 

jednoznačně odpovědět kladně a nemáte plnou jistotu, že dokážete dluh splácet, je jedinou radou 

půjčce se vyhnout. V případě, že si nejste jisti, zda případná rizika spojená s půjčkou či úvěrem 
nejsou nepřiměřeně vysoká, nabízíme vám před podpisem možnost konzultace v Občanské 
poradně.  
Občanská poradna funguje v Poličce, Litomyšli a Bystrém.  

Před osobní konzultací vám doporučujeme se objednat na telefonním čísle 461 723 758  

nebo na  mobilních číslech 731 604 683, 731 598 812.  

Za Oblastní charitu Polička Stanislav Větrovský, odborný poradce Občanské poradny  
 

TROCHA HISTORIE 

Tentokrát z Okresního věstníku pro politický okres Poličku, vydaného 26. června 1929 

     Vyhláška ve věcech policie silniční 
    Čl. 1. Silničním řádem (zákon ze dne 15. Června 1866, č. 47z.z.) nařizuje se zejména  
a)  Nejezditi po krajích silničních 
b) Výhybné kameny z kolejí neodstraňovati nebo přes ně nejezditi 
c) Vozy u hospod nenechávati státi na jízní dráze 
d) Vozů nezapřažených nenechati na silnici státi bez dohledu 
e)  Vyhýbati povozů díti se má vlevo, předjíždění vpravo 
f) Za tmavé noci musí každý povoz opatřen býti rozžatou svítilnou 
g) K jízdě na velocipedech smí se užíti jen dráhy jízdní. Velocipedistovi náleží míti zřetel na 
pěší, na koně jízdecké neb povozní, jež dojíždí aneb s nimiž se setkává; jest zejména povinen dáti 
ze vzdálenosti nejméně 20ti metrů znamení zvonkem neb píšťalou a jestliže koně se lekají aneb je 
průvodce napomíná k opatrnosti – seskočiti. Při potkávání pěších, povozů neb jezdců dovoleno jest 
velocipedistům při současné jízdě jeti jen jednotlivě za sebou  
h)  Pro přejezdy ze silnic na pole neb ku stavením musí býti zřízeny nákladem těch, kdož 
přejezdů potřebují, řádné můstky 
      ch) Pasení dobytka na krajnicích a ve příkopech silničních se zakazuje 
       Nešetření těchto předpisů tresce se peněžitými pokutami od 2 až 50 Kč v případě nedobytnosti 
vězením 

        Čl. 2. Do silnice roury klásti, v ní stoky zřizovati nebo silnici jakýmkoliv způsobem 
překopávati, zastavovati nebo porušovati. Vůbec jest zakázáno odváděti do příkopů a rigolů 
silničních hnojnici z chlévů, žump záchodových a hnojišť nebo jiné páchnoucí tekutiny a vůbec 
jakýmkoliv způsobem silnici znečišťovati, dále ji jakýmkoliv způsobem, zejména odoráváním 
zužovati nebo silniční příkopy zaorávati, je přehrazovati, zabahňovati nebo příliž prohlubovati. 

       V následujících paragrafech tohoto zákona se např. uvádí: 
        §46 Rychlost v uzavřených místech nesmí býti nikdy větší než 15km za hodinu (rychlost 
lehkého povozu). Mimo uzavřené osady jízdná rychlost nesmí býti stupňována přes 45 km za 
hodinu. Nikdy rychleji nežli 6 km za hodinu (tempo koně v kroku) nesmí býti ježděno: když hustá 
mlha zamezuje rozhled do dálky, jakož i na takových místech, kde silnice nemůže býti přehlédnuta, 
jako zejména na křižovatkách, při silných záhybech silnice, při vjíždění do vrat, vyjíždění z domů, 
pak na mostech, v úzkých ulicích, kde dva vozy nemohou vedle sebe jeti, při kromobyčejné živosti 
cesty a při velkém nahromadění lidu. 

          ŠŤASTNOU CESTU NA SILNICÍCH 21. STOLETÍ přeje kronikářka Jana Bačovská 



V naší obci se nám daří,  

každý jako jeden Vánoce tu vaří

Jeden za druhým u hrnce se střídá, 

pak se dílo podaří, když každý něco přidá.

Skořici s vanilkou, ať to tu zavoní,

zvoneček, ať Vánoce zazvoní

Ať zvoní dosti všem ke spokojenosti.

Ještě svazek jmelí, abychom se rádi měli

Důležitý je stromeček, co pod ním budou dárky

i hvězdička, co svítí z betlémské dálky. 

Rozkrojené jablíčko, také nervů klubíčko,

hrst sněhových vloček, bílé kožíšky kočičí

a vůni čerstvého jehličí. 

Přidáme kapří šupinu, ať jsme bohatí

a také lásku, ať se od nás neztratí.

Cukroví a řízky z kapra, ať máme plná bříška

koledy z půlnoční, ať jimi zazní každá stříška.

Nakonec čisté lidské štěstí, co výsledek vždy jistí. 

Vše potřebné v hrnci máme a ještě to zamícháme.

a ve Svojanově veselé a šťastné Vánoce uvaříme!

 

 

           
                                                         RODIČŮM

      JUBILANTŮM 
                                       

ZÁŘÍ    Lidmilová Mile

ŘÍJEN   Růžičková Marie

LISTOPAD  Stejskalová Růžena, Báčová Věra, Doleželová Marie, Šudoma František

PROSINEC  Machová Božena

ODEŠLI, VZPOMÍNÁME                    

             Jozef Andruška

             Ladislav Kop
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RODIČŮM  k narození Jakuba Peterky

         

Lidmilová Milena, Báčová Božena, Cupalová Marie 

Růžičková Marie 

Stejskalová Růžena, Báčová Věra, Doleželová Marie, Šudoma František

Machová Božena 

                    

Jozef Andruška         Miroslav Báča   

Ladislav Kopecký     Vladimír Šudoma

     

Ještě jednou Nako 

Pozor! Ať to nespálíme  

                                                   J. B. 

narození Jakuba Peterky,  

 

Stejskalová Růžena, Báčová Věra, Doleželová Marie, Šudoma František 
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